
La pregunta de la SCM/Not́ıcies

Quins són els teus records com a editor de la SCM/Not́ıcies i quin creus
que és el futur de la revista?
Albert Avinyó
Editor de la SCM/Not́ıcies

Carles Casacuberta
M’afanyo a dir que qui això escriu no ha
estat mai editor en cap de la SCM/Not́ıcies.
Però l’any 1993 el Dr. Josep Vaquer, aleshores
president de la SCM, va tenir la pensada
de posar en marxa un full informatiu per
als socis i ens ho va encarregar a Antoni
Gomà i a mi. El 4 de març de 1993, la
SCM demanava per carta als directors dels
departaments de matemàtiques que nomenessin
responsables d’enviar contribucions al butllet́ı
trimestral de la Societat Matemàtica Europea
(ben jove aleshores: s’havia fundat el 1990 a
Madralin, prop de Varsòvia, i la SCM n’havia
esdevingut membre el juliol del 1992) i alhora es
llançava la proposta que la SCM també edités
un butllet́ı propi, amb dos objectius principals:
fer arribar als socis les informacions d’Europa
més rellevants i donar difusió a altres not́ıcies
d’àmbit local.

El primer Full informatiu de la SCM es va
difondre l’octubre del 1993 i anunciava una con-

vocatòria de les beques postdoctorals Leibniz
del Programa de Capital Humà i Mobilitat de
la Comunitat Europea; el premi internacional
Ferran Sunyer i Balaguer (amb una dotació
de 12.000 ecus); un semestre de continuous
computability and complexity al CRM de se-
tembre a desembre del 1993; el Congrés Inter-
nacional dels Matemàtics (ICM 94) a Zuric,
del 3 a l’11 d’agost de 1994; el Mestratge de
Matemàtiques per a Ensenyants al Departa-
ment de Matemàtiques de la UAB; les segones
Jornades de Didàctica de les Matemàtiques al
Centre de Lectura de Reus, del 24 al 26 de
febrer de 1994, organitzades per l’Associació de
Professors de Matemàtiques de les Comarques
Meridionals; el primer Encuentro de Topoloǵıa,
que va tenir lloc a la UAB els dies 17 i 18
de desembre de 1993, coordinat per Jaume
Aguadé; la Reunió de Lògica Matemàtica al
CRM del 27 al 29 de gener de 1994, organitzada
per Joan Bagaria, Enrique Casanovas i Josep
Maria Font, i els semestres de l’Institut Isaac
Newton de Cambridge previstos per a 1994
i 1995 (qui volgués més informació sobre els
semestres podia accedir-hi per FTP!).

El Full era això: un full. Hav́ıem d’aconse-
guir, no només recollir informació, sinó encabir-
la exactament en un full per dues cares!

El Full número 2 es va publicar el gener
del 1994. En destaco el congrés EUROPROJ
94 de geometria algebraica a Sant Feliu de
Gúıxols, organitzat per Joan Elias, Rosa Maria
Miró, Ferran Serrano i Sebastià Xambó, i la
inauguració dels nous locals del CRM el 25 de
febrer de 1994 amb ocasió del 10è aniversari
del centre i amb una conferència de Peter
Hilton. El Full número 3 va ser el de juny del
1994, amb un anunci de les Jornades TEMU-
95 sobre Noves Tecnologies en l’Ensenyament
de les Matemàtiques a la Universitat, organit-
zades a la UPC per Antonio Montes, Albert
Avinyó, Josep Maria Brunat, Ferran Hurtado,
Montserrat Maureso, José Luis Ruiz, Vera
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Sacristán i Pilar Sobrevilla, del 16 al 18 de
febrer de 1995, i la concessió de la Creu de Sant
Jordi a Llúıs Antoni Santaló, juntament amb
altres anuncis i not́ıcies. En el Full número 4, de
setembre del 1994, es feia saber que les medalles
Fields d’aquell any havien estat per a Jean
Bourgain, Pierre-Louis Lions, Jean-Christophe
Yoccoz i Efim Zelmanov, aix́ı com la publicació
de les Obres Completes de Pere Menal, editades
per la SCM, i un anunci de les 19a Journées
Arithmétiques a la UB, del 16 al 20 de juliol
de 1995, organitzades per Pilar Bayer, Àngela
Arenas, Teresa Crespo, Jordi Guàrdia, Joan
Carles Lario, Enric Nart, Jordi Quer, Artur
Travesa i Núria Vila.

Fins aqúı va arribar el Full. La nova
junta de la SCM, escollida el 2 de febrer de
1995 i encapçalada per Sebastià Xambó (presi-
dent), Joaquim Ortega (vicepresident) i Josep
Pla (tresorer), va publicar només d’entrar el
número 0 de la nova revista Not́ıcies. L’editorial
deia «Al llarg de les pàgines del número 0
d’aquesta nova publicació, SCM/Not́ıcies, hi
podreu trobar idees concretes del que volem
que sigui un renovat funcionament de la nostra
Societat». El comitè editorial estava dirigit
pel president Xambó i en formàvem part el
vicepresident Ortega, Antoni Gomà i jo mateix.
En aquell número inicial es feia saber, entre
moltes altres coses, que la SCM havia presentat
la candidatura de Barcelona per organitzar el
tercer Congrés Europeu de Matemàtiques l’any
2000 al comitè executiu de la Societat Ma-
temàtica Europea, presidit per Bourguignon.
Quins records!

La resta ja és història i és prou ben docu-
mentada. L’Agust́ı Reventós va fer-se càrrec del
Not́ıcies com a editor en cap en el número 9, de
novembre del 1998. Tal com vam deixar escrit a
l’editorial del número 20, «La revista va passar
de jove a adulta sota la seva responsabilitat i
tots els socis de la SCM li devem molt». En
el número 15, de juliol del 2001, es va fer el
canvi a un nou disseny gràfic, que encara és
l’actual, amb tapes de Teresa Sabater. L’Agust́ı
va passar el relleu a Enric Ventura, que es va
estrenar amb el número 20 el novembre del
2004 i va estar-hi al capdavant amb una feinada
impressionant i molta qualitat durant nou anys.
El número 34, de juliol del 2013, i els següents
els va fer Xavier Jarque, que ja com a president
de la SCM va posar la revista en mans d’Albert

Avinyó per acord de la Junta de 23 de febrer de
2015. L’Albert es va estrenar amb el número
38 i aprofito aquestes ĺınies per desitjar-li sort
i satisfaccions. Tot el que faci li ho agrairem
molt, més encara sabent com és de dif́ıcil dur
endavant una revista i fer-la sortir quan toca,
malgrat els que sempre ho enviem tot tard.

Ens preguntava l’Albert com pensem que
hauria de ser el futur de la revista. El meu con-
sell és que no hi faci grans canvis, perquè crec
que els socis ens l’estimem aix́ı. El contingut
de la revista ha anat evolucionant de manera
natural i sempre encertada. La clau d’una bona
revista és un bon editor i un equip ampli de
col·laboradors. Cada número és la suma de la
feina de moltes persones i això és el que cal
saber dirigir.

Antoni Gomà

El record de la meva experiència a l’entorn
de la SCM/Not́ıcies em porta a uns anys
d’efervescència de l’accés a la informació i
també a uns anys de revitalització global de
la SCM, que jo vaig viure intensament com a
membre de la Junta.

Des del 1990 fins a principis del 1995, durant
la presidència del Dr. Josep Vaquer, el Butllet́ı
de la SCM es va consolidar i va adoptar un nou
aspecte formal i, alhora, altres publicacions el
complementaven. Posem com a exemple el llibre
del Fòrum de problemes 1992–1993 i 1993–1994
i els quatre números del Noticiari de la SCM
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que va elaborar Carles Casacuberta per fer més
viva i àgil la informació als socis, agilització
que naturalment, per l’època de què parlem, es
feia mitjançant una tramesa per correu postal.
Estàvem albirant el naixement d’internet però
poc pod́ıem imaginar com aquest recurs
canviaria el món.

A començaments del 1995 es va renovar
la Junta, amb la presidència del Dr. Sebas-
tià Xambó. Com que els articles del Butllet́ı
passaven (i passen) pels Mathematical Reviews,
es referma la idea que els articles que s’hi
publiquin aportin reflexions de fons de temes
matemàtics o estudis més especialitzats i, per
això, es decideix la creació d’una revista, que
es bateja amb el nom de SCM/Not́ıcies i que
neix amb la intenció de sistematitzar i potenciar
la distribució d’informació als socis, una de les
fites que es marca la nova junta.

És aix́ı com es forma un equip de
col·laboradors entre els quals hi sóc jo ma-
teix. Recollim idees i dissenyem un número 0
d’aquesta nova publicació. Vegem algunes de les
informacions que hi podem llegir:

• la publicació en principi serà bimestral.

• es podran publicar temes de didàctica que
puguin interessar a un nombre elevat de socis
però en aquest camp esperem trobar un acord
amb la FEDEMAC que edita la revista Biaix.

• es podran incloure traduccions d’articles apa-
reguts a revistes d’altres societats.

• es proposa una secció «Ensenyament secun-
dari», amb un ventall de possibilitats: donar
publicitat a experiències pedagògiques o a
competicions matemàtiques i treballar per
l’adaptació de l’assignatura als nous esque-
mes educatius.

Com van evolucionar aquestes propostes?

• La idea de publicació bimestral va començar
amb ànim: número 0, febrer 95; número
1; maig 95; número 2: juliol 95; número
3: novembre 95. Però després diverses cir-
cumstàncies van fer dif́ıcil de seguir aquest
ritme i els terminis de publicació es van
espaiar i fins a un punt aleatori en l’època
que jo vaig ajudar a l’edició, que va ser fins
al número 8.

• La col·laboració amb la FEDEMAC (deno-
minació que en aquell moment tenia l’actual
FEEMCAT) va evolucionar de manera os-
cil·lant però ara (uns llargs anys després) ja
sabeu que ha cristal·litzat amb la revista Nou
Biaix.

• Es va publicar la traducció de Perspectives
of the teaching of Geometry for the 21st
century i també algunes altres en números
posteriors. Però aquesta iniciativa no va tenir
continüıtat sistemàtica.

• SCM/Not́ıcies va contribuir a la divulgació
d’una proposta per als centres de secundària.
Efectivament, del número 1 se’n va fer una
tramesa generalitzada als centres acompa-
nyada dels enunciats internacionals de la
prova Kangourou 1995 i de la idea que el
professorat ens fes arribar els seus comen-
taris. Dèiem en el número 2: «La idea que
va ser una prova interessant per a motivar el
gust per fer problemes ens anima a continuar
amb el projecte» i tots sabem que la prova
Cangur ha esdevingut un èxit creixent de
la SCM al llarg de més de vint anys que
en el meu cas m’ha seguit vinculant amb la
SCM/Not́ıcies, encara que ja no estigui en les
tasques d’edició.

I com és que vaig desenvolupar tasques
d’editor de la SCM/Not́ıcies? En honor a la
veritat he de dir que va ser una tasca compar-
tida dia rere dia amb Sebastià Xambó, potser
seria més encertat dir que jo l’ajudava. Tot va
començar perquè per al número 0, ben bé a t́ıtol
experimental, em va tocar fer-ne la composició.
Per aprofitar els recursos que més coneixia en
el meu ambient de treball a la secundària ho
vaig fer amb l’AmiPro, el programari que en
aquell moment el Departament d’Ensenyament
havia repartit als instituts i que permetia una
acurad́ıssima edició de fórmules matemàtiques
en el format estàndard del TEX (el Word encara
no havia assolit el protagonisme que va tenir
ben pocs anys després).

El format va semblar prou encertat però
calia polir-lo i per això, en el número 1, llegim
que la composició de la SCM/Not́ıcies es farà
ı́ntegrament en LaTeX2e, gràcies a la creació
d’una classe de document espećıfica desenvolu-
pada per José Luis Ruiz. La presentació de la
SCM/Not́ıcies ha anat evolucionant, ha incor-
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porat color i altres millores però, essencialment,
encara ens pot recordar la d’aquell número 0.

Aix́ı va ser com em va tocar aprendre una
mica de TEX.

I una altra cosa que em va tocar fer va
ser aprendre una mica de català normatiu pel
fet que, naturalment, calia portar a revisió
de català, al servei corresponent de l’IEC,
els articles que s’havien de publicar. Encara
recordo que a partir del número 3 i durant uns
quants números hi va haver algunes reflexions
a la revista de l’ús correcte del llenguatge. Vam
estar una bona estona amb Sebastià Xambó
per redactar el primer d’aquests requadres
lingǘıstics. I ens el van tornar tot ratllat de
vermell! Des de gerundis mal emprats (ens
deien: eviteu construccions del tipus «ha seguit
treballant en el tema obtenint molts resultats
nous», que hauŕıeu de redactar «...i ha obtingut
molts resultats nous») fins al fet que els noms
de càrrecs (el degà, el rector, el president...)
s’escriuen en minúscula passant per molts al-
tres aspectes puntuals. Fixem-nos-hi i mirem
sempre d’escriure amb correcció!

També em preguntaven per a aquesta re-
cordança com crec que ha de ser el futur de
la revista. És clar que internet ha canviat el
dia a dia de les not́ıcies, allò que va fer néixer
la revista de la SCM. És lògic que el web de
la SCM agafi un paper protagonista en aquest
camp però crec que al costat d’això la revista
va evolucionant de manera molt interessant.
I si sorǵıs la idea de passar la SCM/Not́ıcies
ı́ntegrament al format electrònic com han fet
altres societats? Jo no en sóc partidari. Crec
que dóna vida rebre dos cops l’any la revista de
la nostra societat en paper. Ànim!

Agust́ı Reventós

Justament dos dies abans que l’actual editor de
la SCM/Not́ıcies, Albert Avinyó, em demanés
d’escriure aquestes ĺınies, jo havia comentat
amb alguns companys del departament la
nostàlgia que sento quan veig sobre la taula
de la sala de professors, on estàvem parlant, el
nou número de la SCM/Not́ıcies. Aquell format
de la Teresa Sabater, aquell color... (el fitxer
TEX amb comandes de color el va fer Joan
Torregrosa, un dels companys amb qui parlava)
van ser temes que em va tocar coordinar,
decisions que es van haver de prendre, per

transformar aquells primers números de la
SCM/Not́ıcies escrits per Sebastià Xambó, sen-
se portada ni fotos ni color, que no anaven més
enllà de ser un recull de les activitats de la
SCM, en una revista «amb cara i ulls».

Una de les coses que em va costar més, a
causa de la meva poca experiència com a comer-
ciant, va ser aconseguir un parell d’anuncis, de
Springer i Birkhäuser, que ens ajudaven a pagar
les despeses.

Recordo també l’entrevista, casset en mà,
transformats Xambó i jo en reporters novells, a
casa el Dr. Vaquer. I transcrivint després tota
l’entrevista a còpia de passar-la un i altre cop
perquè no tenia temps a escriure. Ens ho vam
passar molt bé. Encara el tinc per casa, aquest
casset.

Mirant els meus arxius em fa també molta
gràcia veure els anuncis de tesis (aquesta secció
la portava jo directament) de persones que
ara ja són matemàtics consolidats, com la de
l’actual director del meu departament, Xavier
Bardina. L’anunci de la tesi és una mena de
presentació en societat dels nous matemàtics de
casa nostra.

No vaig poder mai acontentar el president
de la SCM d’aquella època, Sebastià Xambó,
que volia treure quatre o cinc SCM/Not́ıcies
per curs. Ho vaig considerar sempre impossible,
i veig que els meus successors s’han trobat amb
els mateixos entrebancs que jo.

I el gran detall que va tenir el presi-
dent següent de la SCM quan vaig deixar el
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càrrec: Carles Casacuberta em va regalar les
SCM/Not́ıcies enquadernades en pell !

El nom ens traeix: voĺıem que el Not́ıcies
pogués competir amb el Not́ıcies de l’AMS!
Almenys teńıem un punt de referència. Penso
que aquesta il·lusió no s’ha de perdre, i que
el Not́ıcies és el millor mitjà que tenim per
donar a conèixer la nostra Societat, amb el gran
nombre d’activitats que fa, a la resta del món.
És, una mica, la nostra carta de presentació.
Exemple clar d’això és el número especial que es
va fer l’agost del 2006, ı́ntegrament amb anglès,
que es va presentar a l’ICM 2006.

A més, la secció gairebé fixa de les activitats
de les diverses universitats catalanes, aix́ı com
el recull de tesis llegides, són un punt de
trobada entre institucions que per diversos
motius han passat per moments delicats al llarg
de la història. La SCM/Not́ıcies representa, des
d’aquest punt de vista, una de les millors eines
que té la SCM.

El fet que la revista es faci ressò de premis
internacionals de màxima rellevància, com el
premi Abel o la Medalla Fields, amb expli-
cacions detallades dels treballs dels guanya-
dors (recordo, per exemple, la ressenya sobre
John Milnor feta per Joan Porti) fa que la
SCM/Not́ıcies transcendeixi l’àmbit local. Els
socis sabem què passa pel món matemàtic.

Hi ha socis molt pròxims a les activitats ma-
temàtiques que es fan a Catalunya i al món i que
estan generalment ben informats però n’hi ha
d’altres que, generalment per motius lligats a la
seva feina, queden una mica äıllats d’aquestes
activitats. El fet de rebre periòdicament a casa
la SCM/Not́ıcies els permet no desconnectar
definitivament d’aquest ambient.

I com seria una revista de matemàtiques
sense la seva secció de problemes? Aqúı la labor
de Carles Romero és impagable.

Per tot això que dic ja es veu que la meva
resposta a la pregunta «Com creus que ha de ser
el futur de la revista?» és que la SCM/Not́ıcies
ha de continuar mantenint les seccions actuals
intentant involucrar com a reporters autònoms
com més socis millor.

Enric Ventura

Vaig ser editor de la SCM/Not́ıcies des del
setembre del 2004 fins al juliol del 2013; tinc
molt bon record d’aquells anys, fins i tot els
recordo amb una certa nostàlgia. Ser editor
d’una revista és una feina intensa, que compor-
ta de tant en tant els corresponents maldecaps
(quan surten entrebancs i has de endarrerir
l’edició d’un número, quan no trobes qui es
vulgui fer càrrec d’una secció, o quan costa
trobar qui et vulgui fer un escrit concret, quan
tens dubtes sobre quina és la millor decisió que
cal prendre, quan reps cŕıtiques pel contingut
d’algun article publicat, etcètera). Es podria
dir que tot això és inherent a qualsevol feina
que es faci amb responsabilitat: quan acceptes
un càrrec, te’n fas responsable i has d’afrontar
i resoldre les dificultats que van apareixent.
Però, com tota feina, implica també tota una
sèrie de satisfaccions i de bons moments; un
dels més especials, sense dubte, és el moment
en què veus, toques, fulleges un nou número
en paper per primera vegada, acabat de sortir
d’impremta, rellegint uns textos que gairebé
saps de memòria, per haver-hi estat treballant
durant els mesos anteriors. Imagino que és una
sensació semblant a la d’un bon cuiner quan
tasta, mig d’amagat, el seu plat acabat de fer,
un minut abans de servir-lo al client.

Però ser l’editor de la SCM/Not́ıcies també
comporta un altre aspecte, inherent al càrrec,
i molt important i especial: imposa l’obligació
també la satisfacció, d’haver d’estar al cor-
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rent del dia a dia de totes les activitats de
matemàtiques que s’organitzen i es duen a
terme en el si de la comunitat matemàtica
catalana, des de temes propis de secundària fins
a qüestions de recerca universitària, des d’actes
pensats per a joves de l’ESO i el batxillerat
fins a congressos de recerca del més alt nivell,
des d’actes de divulgació de les matemàtiques
fins als actes on s’atorguen les medalles Fields...
I creieu-me, a Catalunya el nivell d’activitat
que mantenim, sostingudament des de ja fa
bastants anys, a l’entorn de les matemàtiques
en tots aquests àmbits i nivells és alt́ıssim,
i més tenint en compte la mida, més aviat
petita, de la nostra comunitat. Dins l’IEC, la
Societat Catalana de Matemàtiques és una de
les més actives (i amb força diferència si ens
comparem amb moltes altres), i no som pas
la més gran, ni en nombre de socis, ni en
pressupost. Això és un signe clar de l’enorme
vitalitat, dinamisme i riquesa que tenim com
a col·lectiu. I, com és natural, aquest fet es
reflecteix a la SCM/Not́ıcies, aportant material
per omplir pàgines i pàgines de cròniques sobre
el nostre dia a dia en tots els àmbits d’activitat.
Una de les meves primeres pors com a editor
era què faria si només aconseguia material
per omplir mitja revista; no vaig tenir mai
aquest problema sinó més aviat el contrari: què
retallo en constatar que ens passem de les 80
o 84 pàgines de ĺımit que permet el mètode
d’enquadernat de la revista. (Una curiositat: el
nombre de pàgines sempre ha de ser múltiple
de quatre perquè s’imprimeix sobre fulls A3 que
després es dobleguen i cusen pel mig; per tant,
una altra preocupació de l’editor, fer punteria
per acabar bé en múltiple de quatre sense haver
de deixar pàgines en blanc antiestètiques al
final.)

Recordo bé, quan Carles Casacuberta pre-
sident de la SCM en aquell moment, em va
proposar el càrrec d’editor de la SCM/Not́ıcies,
què era el que més respecte em feia: per fer
bé aquella feina calia conèixer molta més gent,
calia estar al cas de molts més detalls de les
activitats del món matemàtic català, calien
molts més contactes dels que jo tenia en aquell
moment (després del president i dels membres
de la Junta Directiva de la SCM, l’editor de
la SCM/Not́ıcies és, amb tota seguretat, qui
més ben informat està de tot el que passa a
l’entorn de les matemàtiques a Catalunya). Tot

i aix́ı, vaig fer la imprudència d’acceptar (i el
Carles de confiar en mi, gràcies)... i, certament,
poc temps després em vaig adonar del món que
s’obria davant els meus ulls. A posteriori, si tinc
en compte tot el que he après durant aquests
anys, la feina d’editor de la SCM/Not́ıcies ha
estat molt i molt ben recompensada.

La SCM/Not́ıcies té una funció clara dins
la comunitat matemàtica catalana: és el nexe
d’unió entre els diferents àmbits i col·lectius que
la integren. Per a molta gent de la universitat
és de les poques oportunitats que tenim per
informar-nos i saber què passa en el món de la
secundària; i per a molts professors d’institut és
un dels pocs espais on poden trobar l’actualitat
del que passa a la universitat i al món de la
recerca en matemàtiques. Que la SCM/Not́ıcies
hagi estat fins ara i continüı estant present
en paper a la majoria de seminaris de ma-
temàtiques dels instituts de secundària de tot
Catalunya i, també, a la majoria de sales
de professors dels departaments universitaris
catalans, li dóna una transversalitat que molt
poques altres publicacions tenen. En aquest
sentit, la SCM/Not́ıcies representa perfecta-
ment la comunitat matemàtica catalana com un
tot, i contribueix a cohesionar-la i fer-la sentir
unida, dins la gran diversitat de col·lectius
que la configuren (i mantenir aquest equilibri
funcional és també una responsabilitat, gens
fàcil, de l’editor). És indubtable que aquesta
tasca és necessària, que cal seguir-la fent, i
que la SCM/Not́ıcies és l’eina natural i més
apropiada per seguir-la exercint en el futur.
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Això, però, xoca amb un fet que s’ha anat
manifestant de manera creixent en els darrers
anys i que, de ben segur, s’anirà accentuant en
el futur si no s’hi fa res. La gent cada cop tenim
més tendència a llegir i a informar-nos en ĺınia,
més que no pas anar a la biblioteca o a la sala
del costat a llegir una revista en paper. I això
és especialment cert en el cas dels joves, per als
quals la immediatesa de la informació és cada
cop un element més essencial.

En aquesta matèria, la SCM/Not́ıcies és a
l’altre extrem: si a Twitter el que es va dir tot
just fa una setmana ja és història, imagineu-vos
el que es diu en un número de la SCM/Not́ıcies
que, amb sort, fa referència a només uns quants
mesos enrere. Segurament, l’estructura de la
nostra revista es podria millorar i adaptar
als temps actuals, però en l’aspecte de la
immediatesa no hi pot competir: sempre serà
més ràpid i directe un mitjà electrònic que no
pas una publicació en paper que ha de passar
els processos estàndards de redacció, revisió
i impressió. Aquest argument s’esgrimeix de
vegades per proposar que potser caldria una
reorientació profunda, potser fent desaparèixer
la publicació en paper (amb el conseqüent
estalvi econòmic, element important a tenir
en compte) i substituint-la per altres maneres
més àgils d’informar els socis, tipus Twitter,
blogs, articles en ĺınia, etcètera. La meva opinió
és que cal actuar en aquesta direcció, però
jo no correria a desmuntar una publicació
que funciona abans de tenir-ne una altra en
marxa i que demostri que pot substituir-la.
Si correm massa a fer un canvi d’aquestes
caracteŕıstiques, ens arrisquem a perdre una
publicació històrica de la nostra comunitat, a
canvi només d’una nebulosa dispersa d’eines
volàtils que dubtosament poden substituir la
funció que fa actualment la revista en paper.
Més que substituir la SCM/Not́ıcies, potser
és més raonable completar-la amb mitjans
electrònics que li donin la immediatesa que li
manca; i un cop aquests estiguin prou solidifi-
cats, potser aleshores serà l’hora de pensar en
un canvi més profund.

Xavier Jarque

L’editor en cap de la SCM/Not́ıcies de la
Societat Catalana de Matemàtiques em demana
que doni resposta a la pregunta del t́ıtol de

l’article. Escric aquest article des de Trento,
Itàlia, on estic fent una estada curta de recerca.
És en aquests moments on hom troba una
estona més llarga per pensar i posteriorment
escriure. La proposta és la de celebrar el número
40 de la SCM/Not́ıcies, just deu dies abans que
jo faci 50 anys... Tot rodó, doncs.

Recordo que quan l’Albert em va demanar
l’article li vaig dir immediatament que estaria
«encantat» de fer-ho i que ho faria «dins dels
terminis». Dues consideracions «encantat» i
«dins dels terminis» que expliquen força bé els
meus records com a editor de la SCM/Not́ıcies
durant els números 34, 35, 36 i 37.

No cal dir que la meva etapa com a editor va
ser més aviat curta. Enric Ventura, que m’havia
precedit en l’encàrrec, ho havia portat a terme
durant almenys deu anys i després de dos o
tres intents de demanar-me el relleu, li vaig
acceptar el repte. El fet d’esdevenir president
de la SCM va precipitar el meu propi relleu i
ara, des de l’experiència dels darrers números
de la SCM/Not́ıcies, estic absolutament con-
vençut que Albert Avinyó, actual editor de la
SCM/Not́ıcies, està fent una feina molt acurada
i, per tant, la SCM/Not́ıcies està en molt bones
mans.

Torno a les consideracions de què us parlava
abans. Un cop acceptat el repte com a editor
en cap de la SCM/Not́ıcies vaig tenir una
sensació clara de vertigen. Seré capaç de fer-
ho? O per ser més prećıs, la inquietud que
em provocava pensar què passaria si quan
demanés que algú em fes un article, nota o
not́ıcia la resposta fos negativa: «Ho sento,
tinc molta feina i no puc fer-ho.» I llavors
et preguntes: «Com ompliré les seccions?»
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I vet aqúı la primera consideració: «encantat».
La sorpresa va ser descobrir que després del
primer llançament de correus demanant a di-
verses persones que em fessin la feina tothom,
de forma molt majoritària, em va contestar
en un to positiu i feliç de participar. Aix́ı
doncs, el primer record és: «Aquest número
l’ompliré segur; estic salvat.» Alguns dels que
em contestaven «ja pots comptar-hi», assumien
feines que requerien molt de temps i esforç, però
malgrat això, les respostes eren molt positives.

La segona consideració: «dins dels termi-
nis». Després d’un temps raonable de no rebre
cap resposta, i quan els terminis s’apropen,
hom comença a patir altre cop. Tothom va
molt atabalat i allò que pensava que tindria
dins dels terminis acordats resulta que encara
no ha tingut temps de fer-ho. Aix́ı, la segona
volta del procés és molt més delicada (com ara,
l’escrit que estic acabant a mitjan novembre i
que hauria d’haver tancat a finals d’octubre).
Malgrat la il·lusió de participar-hi, molts cops
és força dif́ıcil complir, tot i les excepcions
que confirmen la regla. Aquest fet té impli-
cacions importants en el procés d’edició de la
SCM/Not́ıcies i alguns cops comporta retards
en l’enviament i recepció considerables (em
consta que l’Albert treballa molt eficientment
perquè els lectors tinguem la SCM/Not́ıcies a
l’hora).

Al final hom se’n surt i el resultat és
molt estimulant, molt, però ambdues forces,

oposades són el record més viu que tinc de la
SCM/Not́ıcies durant el peŕıode que vaig fer
d’editor.

La segona part de la pregunta és també
molt important. La SCM/Not́ıcies ha tingut,
té i tindrà un paper clau en la vida de la
SCM. Molts dels nostres socis tenen com a
lligam gairebé únic amb la comunitat i professió
la SCM/Not́ıcies. Els permet seguir de prop
l’activitat matemàtica a Catalunya, des de
l’ensenyament obligatori fins a l’activitat de
recerca.

No obstant això, és evident que els me-
canismes de comunicació i informació estant
patint canvis molt importants. La velocitat
amb què les not́ıcies generades per la nostra
comunitat se superposen fa impossible que la
SCM/Not́ıcies cobreixi tots els segments del
que avui en dia és un gabinet de comunicació o
un mitjà d’informació. Necessitem ressituar la
SCM/Not́ıcies dins del sistema de comunicació
que la SCM hauria de tenir per arribar als
socis en els diferents formats de la informació
en ple segle xxi. Cal, doncs, complementar
la SCM/Not́ıcies amb els canals digitals més
àgils i directes, però cal també potenciar la
SCM/Not́ıcies com a mitjà per explicar els
fets clau amb la profunditat que correspon
i aix́ı mantenir un vincle d’unió entre tots
els socis de la SCM. Tots esteu convidats a
participar-hi.

Cultura i matemàtiques

(Ma)temàtiques clàssiques
Joan-C. Lario
Universitat Politècnica de Catalunya

Aquest és el t́ıtol del darrer llibre de Josep
Maria Brunat i Blay, publicat a la col·lecció
FME l’any 2016. Es tracta d’un recull de 30 te-
mes que formen part de la cultura matemàtica
general, però que sovint són bandejats en els
plans d’estudi. De fet, els temes seleccionats
formen part de la banda sonora de tots els
matemàtics i l’autor proporciona la lletra i la
partitura per a cadascun d’ells.

L’elecció dels temes òbviament respon als
criteris i gustos de l’autor, però no exclusiva-
ment. Els estudiants que han passat per l’aula
amb Josep Maria Brunat també han participat
en la confecció de la llista de temes. En efecte,
la gestació del llibre es va desenvolupar en
la mesura que formava part del temari d’un
curs sobre didàctica de les matemàtiques a
l’FME. Els estudiants triaven els temes que
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